المستخلص

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على عبده ورسوله محمد، وعلى آله وصحبه أجمعين.

أما بعد:

هذه الرسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في تخصص العقيدة والدعوة، وهي بعنوان: (المسائل العقدية من كتاب الشرح الممتع على زاد المستقنع (الطهارة والصلاة)، وقد قام الباحث باستقراء المسائل العقدية التي ذكرها الشيخ ابن عثيمين في كتابي: الطهارة، والصلاة من كتاب الشرح الممتع على زاد المستقنع، ودراستها دراسة تحليلية على ضوء عقيدة أهل السنة والجماعة، وذلك بتحرير قول الشيخ ابن عثيمين في المسألة، ثم ذكر قول من وافقه من علماء أهل السنة والجماعة.

وقد جاءت الرسالة في مقدمة، وتمهيد، وثلاثة فصول، وخاتمة:

المقدمة جاء فيها: أهمية الموضوع، وأسباب اختياره، والهدف من البحث، والدراسات السابقة، ومنهج البحث.

التمهيد: وفيه: نبذه مختصرة عن مؤلف كتاب زاد المستقنع: موسى الحجاوي، وترجمة للشيخ محمد بن صالح العثيمين، ونشأته.

الفصل الأول: التوحيد أنواعه وأحكامه، وفيه ثلاثة مباحث: توحيد الربوبية، والألوهية، والاسماء والصفات.

الفصل الثاني: أسماء الدين والأحكام، وفيه مبحثين الأول: مسائل في الإيمان والكفر، والثاني: البدع.

الفصل الثالث: الإيمان باليوم الآخر، وفيه ثلاثة مباحث: فتنة المسيح الدجال، وعذاب القبر، وعذاب جهنم، ثم الخاتمة وفيها: أهم النتائج، وأبرز التوصيات.

أهم النتائج التي توصّل إليها الباحث هي كالتالي:

أولاً: أن عِدّة المسائل التي قام بدراستها الباحث في كتابي: الطهارة والصلاة من كتاب الشرح الممتع على زاد المستقنع: اثنان و خمسون مسألة، وهي على قسمين: إحداهما: ما ذكره مصنف الزاد الحجاوي، ثم علّق عليها الشيخ ابن عثيمين، وهي قليلة، والأخرى: ما ذكره الشيخ ابن عثيمين استطراداً، وهي أكثرها.

ثانياً: وجود علاقة بين الفقه، والعقيدة من خلال دراسة كتب الفقهاء، وذلك بتقرير المسائل العقدية التي يذكرها الفقهاء في مصنفاهم على ضوء عقيدة أهل السنة والجماعة.

ثالثاً: اتباع الشيخ ابن عثيمين للسنة، والتحذير من البدعة، حيث ذكر الشيخ جملة من البدع في كتابي: الطهارة، والصلاة من الشرح الممتع على زاد المستقنع، منها: التسمية قبل الأذان أو الصلاة، والنطق بالنية في العبادات، وأعياد الذكرى، وقراءة سورة يس على الميت بعد الدفن، وتلقين الميت بعد الدفن، وغيرها.

أهم التوصيات، وهي كالتالي:

أولاً: إتمام دراسة بقية المسائل العقدية من كتاب الشرح الممتع على زاد المستقنع ثانياً: العناية بدراسة المسائل العقدية في كتب الفقه وغيرها، وذلك بتحقيقها، وذكر أدلتها.

اسم الطالب: محمد بن مسعود على العيسى

الرقم الجامعي: (١٧٠١١٢٦)

عنوان الرسالة: المسائل العقدية من الشرح الممتع على زاد المستقنع (الطهارة والصلاة)

اسم المشرف: د.محمد بن سعيد آل مدشة الغامدي

Abstract

This thesis is submitted to obtain a master's degree in the field of (belief and advocacy) centitled: (|Doctrinal Matters of the book Sharah Al-Mumiti's Alazad Almstnqaa (Purgatory and prayer) The researcher has extrapolated the doctrinal issues mentioned by Shaykh Ibn 'Uthaymeen in books of: Purity and Prayer from the Book (Sharah Al-Mumiti's Alazad Almstnqaa, and studied it analytically in the light of the doctrine of the Sunnis and AlJammah'a by editing the words of Shaykh Ibn' Uthaymeen in the matter and then the statement of those who agreed him the Scientists of Sunnis and Aljammah'a.

The paper came in an introduction (a preamble (three chapters (and a conclusion.

The introduction include the importance of the subject the reasons for its choice the purpose of the

research 'previous studies 'and research methodology.

Preface: include a brief summary of the author of Zad Almstnqaa: Musa Al-Hijjawi and the translation of Sheikh Mohammed bin Saleh Al-Othaimeen and his raised.

Chapter I: Unification types and provisions it contains three topics: Unification of Godhead deity anames and attributes.

Chapter II: the names of religion and judgments and two subjects: the first: issues in faith and disbelief and the second: innovation.

Chapter III: Belief in the Last Day which contains three topics: the sedition of the Antichrist the torment of the grave the torment of hell and then the conclusion and the most important results and the most prominent recommendations.

The main results of the researcher are as follows:

Firstly several of the issues studied by the researcher in my book: Purity and Prayer from the Book (Sharah Al-Mumiti's Alazad Almstnqaa): contain of Fifty-two questions which are divided into two parts: one of them is the work of al-Zad al-Hijjawi then commented by Shaykh Ibn 'Uthaymeen which is few and the other: What Shaykh Ibn 'Uthaymeen said is a digression.

Second: A relationship between jurisprudence and doctrine through the study the books of scholars and to determine the doctrinal issues mentioned by scholars in their work in the light of the doctrine of the Sunnis and Aljammah'a.

Third: Following Shaykh Ibn 'Uthaymeen the Sunnah and warning against bid'ah. Where Sheikh mentioned a number of bid'ah in two books of Purity and Prayer from the Book Sharah Al-Mumiti's Alazad Almstnqaa including: Naming before Azzan or praying pronouncing intention in

worship and feasts of remembrance areading Surah Yassin on the dead before burial and indoctrinating the dead after burial and others.

The most important recommendations are as follows:

First: the completion of the study of the rest of the Ideological issues of the book (Sharah Al-Mumiti's Alazad Almstnqaa.(

Second: care for study Ideological matters in the books of jurisprudence and others and by investigating and mention their evidence.

Prepared by:MOAMMED BIN MASUAD ALI ALISSAH.(1701126)

Sharh AL-AL-Mumiti'e Alazad-Mustagni'e Book's Doctrinal Matters with Regard to The 'Purgatory And Prayers Book

:Supervisor :DR. MOHAMMED BIN MADSHAH ALGHAMDI